
پرسپولیس در روزی عجیب و پراتفاق موفق شد به فینال 

لیگ قهرمانان آسیا صعود کند و حتی محرومیت عیسی 

آل کثیر در فاصله چند ســـاعت تا شروع مسابقه و اخراج 

احســـان پهلوان در وقت های اضافه این دیدار نیز مانع 

موفقیت شاگردان یحیی گل محمدی نشد. نماینده ایران 

موفق شد تیم متمول النصر که بازیکنان گران قیمتی را در 

اختیار دارد در ضربات پنالتی شکســـت دهد و این اتفاق 

باعث شد تا انتقادها در عربستان از عملکرد روی ویتوریا، 

سرمربی پرتغالی این تیم آغاز شود. النصر که نایب قهرمانی 

فصل گذشـــته لیگ عربستان را به دست آورده بود با کنار 

رفتن الهلال از دور مسابقات امید زیادی داشت تا به فینال 

این مسابقات برسد اما درنهایت در سد پرسپولیس گرفتار 

شد و از دور رقابت ها کنار رفت. 

مصدومیت سلطان به سود پرسپولیس
خبرگـــزاری رویتـــرز در گزارشـــی از این دیدار نوشـــت: 

»پرسپولیس با وجود اینکه ساعاتی پیش از بازی با النصر، 

مهاجم کلیدی خود را با محرومیتی 6 ماهه روبه رو دید و در 

طول مسابقه هم 10 نفره شد اما در پایان توانست این تیم 

عربستانی را شکست داده و به فینال لیگ قهرمانان آسیا 

برسد. آنها دو سال پیش هم به فینال رسیده بودند که در 

آن دوره مغلوب کاشیما آنتلرز ژاپن شدند.«

گل محمدی با وجود تغییراتی که در ترکیب خود پیش از 

شروع این مسابقات داشت اما به خوبی توانست از نفرات 

جدید خود بازی بگیرد و هماهنگی آنها با بازیکنان سابق 

سبب شد تا با عملکردی خوب در طول این تورنمنت فشرده 

راهی فینال شـــوند. ســـایت الکوره در تحلیل این دیدار 

نوشت: »النصر عربستان در این دیدار هویت تهاجمی خود 

را از دست داده بود و آنها که در طول تورنمنت به حرکات 

متنوع در عمق و همچنین استفاده از کناره های زمین برای 

رسیدن به دروازه حریفان استفاده می کردند در این مسابقه 

کاملا عملکردی متفاوت داشتند. یکی از اصلی ترین دلایل 

ناکامی النصر در این مسابقه توان بدنی بالای بازیکنان 

پرسپولیس بود که در همه جای زمین حضور داشتند و به 

خوبی سد راه حملات حریف شدند تا درنهایت راهی فینال 

شوند. روی ویتوریا تلاش کرد تا با تغییراتی در تاکتیک و 

شـــیوه بازی تیمش گره کار را باز کند و به دروازه قرمزها 

نزدیک شود، اما مصدومیت سلطان الغانم، مدافع راست 

تیمش که یکی از کلیدی ترین نفرات این تیم در کارهای 

تهاجمی بود باعث شـــد تا نتواند به خواسته اش برسد. 

النصر بازی را خوب شروع کرد و همانند دیدارهای قبلی 

خود تلاش داشـــت تا با بازی سازی از خط دفاع و کنترل 

میانه زمین، بازی را در اختیار بگیرد. این روش در ابتدا به 

نظر موفق بود. از ســـوی دیگر پرسپولیسی ها با احتیاط 

وارد مسابقه شده بودند و به دنبال این بودند که با بستن 

فضای حمله حریف، فشار تهاجمی النصر را مهار کنند. 

هر چه از زمان مســـابقه گذشـــت تیم ایرانی فشار خود را 

روی بازیکنان حریف بیشـــتر کرد و با افزایش پرســـینگ 

روی آنها تلاش داشت تا مانع از بازی سازی آنها و حرکات 

تهاجمی شـــان شود که در این کار نیز موفق بود. آنها در 

تمام زمین بازیکنان صاحب توپ النصر را تحت فشار قرار 

می دادند و این اتفاق باعث شد تا شاگردان ویتوریا نتوانند 

روش معمول خود را در این دیدار نیز اجرا کنند. النصر به 

وضوح توان هجومی خود را از دست داده بود و عبدالفتاح 

اسیری و خالد الغانم به خوبی از سوی حریف مهار شدند و 

به این ترتیب هر دو سمت تهاجمی تیم از کار افتاد و آنها 

نمی توانستند حملات خود را مطابق خواسته خود طراحی 

کنند. در یکی از معدود حرکات موفق النصر از جناح چپ، 

این تیم به تنها گل خود دســـت یافت. با این حال آنها به 

مهم ترین نقطه قوت پرسپولیس که ارسال از جناحین برای 

مهاجمان بود بی توجه بودند و همین حرکت باعث شد تا 

تیم ایرانی بازی را به تساوی بکشاند.«

تغیییرات بی اثر
این سایت در ادامه مطلب خود آورده است: »روی ویتوریا 

نیمه دوم را با چند تغییر آغاز کرد. او خالد الغانم را از زمین 

بیرون کشـــید و به هافبک خود، ایمن یحیی نیز وظایف 

تهاجمی بیشتری داد و بتی مارتینز نیز به سمت چپ زمین 

متمایل شد. البته این تغییرات تاثیر زیادی در روند مسابقه 

نداشت و در اواسط این نیمه با مصدومیت سلطان الغانم، 

کلیدی ترین عنصر تهاجمی النصر نیز از زمین بیرون رفت 

تا اثر منفی روی حرکات هجومی تیم داشته باشد. هر چه 

از زمان بازی می گذشت خستگی بازیکنان برعملکرد آنها 

تاثیر منفی می گذاشت. با این حال ویتوریا پس از 10 نفره 

شدن حریف، فارس البریکان را راهی میدان کرد تا در کنار 

حمداللـــه، تیمش را با دو مهاجم روانه دروازه حریف کند. 

عبدالرحمن العبید، مدافع چپ تیم در حملات به خمیس 

عوض اضافه می شد و مارتینز دوباره به خط هافبک برگشت 

اما هیچ کدام از این تغییرات تاثیرگذار نبود و درنهایت این 

حریف ایرانی بود که در ضربات پنالتی به برتری رســـید و 

راهی فینال شد.«

این شکست باعث شد تا روی ویتوریا به عنوان مقصر اصلی 

این شکســـت معرفی شود و ســـعودی ها به زودی درباره 

آینده این مربی پرتغالی در تیم شان تصمیم گیری خواهند 

کرد. فهد الحریفی، ستاره ســـابق النصر در توئیتر خود 

به شدت از عملکرد ویتوریا انتقاد کرده و می گوید: »خیلی 

دوست نداشتم به این مسائل ورود کنم اما باید بدانیم دلیل 

اصلی ناکامی تیم در این مسابقه چه بود و همچنین دلیل 

مصدومیت بازیکنان ما در این مســـابقه چه بود؟ عده ای 

می گفتند ویتوریا با استفاده از سیستم چرخشی به خوبی از 

همه بازیکنانش استفاده می کند اما به نظرم او اصلا مناسب 

این پست نیست. او سال گذشته هم در همین تورنمنت 

باعث ناکامی تیم ما شد و اشتباهاتش برابر السد و العین 

واضح بود. النصر ســـتارگان زیادی دارد، اما سرمربی تیم 

نتوانسته به خوبی از آنها استفاده کند و باعث پیشرفت شان 

شود. دو سال از حضور او روی نیمکت تیم می گذرد و در 

این مدت ما هیچ فلسفه، ایده مشخص و تاکتیک خاصی در 

تیم ندیده ایم. او در بازی خوانی حریف بسیار ضعیف است 

و مشخص است که تمام اتکای او روی دو بازیکن تیمش 

است تا آنها بتوانند تیم را به موفقیت برسانند. این باشگاه 

بزرگ باید همیشه برای موفقیت تلاش کند و مربی واقعی 

کسی است که پشت سر بازیکنانش نماند و این حس را به 

آنها منتقل نکند که شکست خورده هستند.«
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تاکید رسانه های پرتغالی بعد از درخشش عابدزاده برابر پورتو

جایزه بهترین بازیکن حق امیر بود
تیم فوتبال ماریتیمو در هفته سوم رقابت های لیگ پرتغال دست به کار بزرگی زد و 

در زمین پورتو، مدافع عنوان قهرمانی با نتیجه 3 بر 2 به پیروزی رســـید. ستاره این 

دیدار برای تیـــم میهمان امیر عابدزاده، گلر ایرانی این تیم بود که چندین واکنش 

طلایی در طول بازی داشـــت و در دقیقه 88 نیز با مهار پنالتی الکس تلس، مدافع 

چپ حریف که موردتوجه منچستریونایتد و منچسترسیتی قرار دارد، مانع به تساوی 

کشـــیده شدن بازی شد. اگرچه در پایان این مسابقه جایزه بهترین بازیکن زمین به 

رودریگو پینیو، مهاجم این تیم که دو گل نخســـت تیمش را به ثمر رساند، رسید اما 

سایت هواسکورد به عملکرد عابدزاده در این دیدار نمره عالی 8.7 داد و او را به عنوان 

ستاره این دیدار برگزید.

سایت ماریتیمو درباره عملکرد گلر تیمش نوشت: »در دقایق پایانی بازی و درحالی که 

ماریتیمو 2 بر یک از حریف قدرتمندش پیش بود عابدزاده با مهار یک ضربه پنالتی 

مانع از گلزنی تلس شد و در طول مسابقه هم با 7 مهار توپ نقش مهمی در این پیروزی 

داشت. درنهایت این دیدار با نتیجه 3 بر 2 به سود ماریتیمو به پایان رسید تا نخستین 

پیروزی تاریخ باشگاه در لیگ برابر پورتو و در طول 41 مصاف دو تیم رقم بخورد.«

سایت »ساپو دسپورتو« نیز با تمجید از عملکرد عابدزاده در این مسابقه می نویسد: 

»سورپرایز این هفته لیگ برتری ماریتیمو برابر اژدها )لقب پورتو( بود. پس از دو گل 

ابتدایی ماریتیمو در این دیدار، میزبان فرصت خوبی برای رسیدن به گل در آخرین 

دقایق نیمه نخســـت داشت اما ضربه ســـر آفریکو را عابدزاده به خوبی مهار کرد و با 

درخشـــش او فرصت گلزنی پورتو از دست رفت. در اواخر مسابقه نیز پروتو صاحب 

یک ضربه پنالتی شـــد که تلس ضربه خوبی به توپ زد اما عابدزاده از او بهتر عمل 

کرد و با یک واکنش عالی توپ را مهار کرد.«

عابـــدزاده که در دو هفته ابتدایی نیز درون دروازه تیمش عملکرد قابل قبولی ارائه 

کرده بود در این دیدار مهم درخششـــی فوق العاده داشـــت و به عقیده بسیاری از 

رسانه ها درخشش او در چارچوب دروازه ماریتیمو عامل اصلی موفقیت تیمش در این 

دیدار بود. سایت »زپ« پرتغال در این باره می نویسد: »اگرچه جایزه بهترین بازیکن 

زمین به پینیو رسید اما نباید از 

عملکرد فوق العاده عابدزاده 

غافل شد. بی شک او نمره 

فنی بیشـــتری نسبت به 

تمام بازیکنان زمین گرفت 

و مهارهـــای او به خصـــوص در 

صحنه پنالتی پورتو باعث شـــد تا تیمش 

ســـه امتیاز ارزشمند این دیدار را تصاحب کند. 

این گلر ایرانی در طول مســـابقه هم بارها سد راه 

گلزنی ستاره های حریف شد و درنهایت سایت 

گل پوینت هم با امتیاز 8.2 او را ســـتاره میدان 

دانست.«

در ســـوی دیگر میدان نیز مهدی طارمی از دقیقه 

53 برای پورتو به میدان رفت اما تاثیر زیادی در ترکیب تیمش 

نداشـــت و درنهایت نتوانست مانع از شکست تیمش در این 

مسابقه شود. سایت هواسکورد به عملکرد ملی پوش ایرانی 

پورتو در این مسابقه نمره 6.5 داد.

با  لژیونرها

سیامک خاجی
  روزنامه نگار

تیم سپاهان با وجود مربیان جوانش از فصل قبل فاصله 

گرفته و پیش بینی می شـــود تیمـــی متفاوت در انتظار 

لیگ برتر اســـت. این را می تـــوان از عملکرد این تیم در 

لیگ قهرمانان آسیا به خوبی فهمید. سپاهانی ها شاید 

از آسیا خیلی زود حذف شدند ولی عملکرد این تیم در 

بازی ها به شکلی بود که تفکرات تازه ای را در خود پرورش 

می دهد و از این رو عملکرد این تیم رفته رفته بهتر شد. 

به کمک یکی از مربیان جوان تیم سپاهان عملکرد این 

تیم، برنامه هایش برای لیگ برتر و دلایل حضور کمرنگ در 

نقل وانتقالات را مرور کردیم. گفت وگوی »فرهیختگان« 

با رحمان احمدی را در ادامه می خوانید.

برای لیگ برتر استارت زدید؟ 

بله از سه شنبه هفته قبل تمرینات را شروع کردیم. تمرینات 

را به شـــکل صبـــح و بعدازظهر پیگیـــری می کنیم. فعلا در 

حال آماده ســـازی هســـتیم و برنامه ریزی شده در ادامه و در 

زمان مناســـب بازی های تدارکاتی برگزار کنیم. حتی تاریخ 

بازی هایمان را مشخص کردیم و باید هماهنگی صورت گیرد 

تا با تیم هایی که خواسته سرمربی است بازی کنیم. امیدوارم 

رفته رفته به آمادگی کامل رسیده و به شرایط اید ه آل برسیم. 

از طرفی چون نیاز به بازیکنان خاصی نداشتیم تلاش کردیم 

نفرات موردنظر سرمربی را حفظ کنیم. شاید در ادامه نفراتی 

به تیم ما اضافه شوند.

چرا سپاهان در بازار نقل و انتقالات فعال نیست؟ 

با سیســـتمی که ســـرمربی تیم در نظر دارد مشکل کمبود 

بازیکن احساس نکردیم. از نظر ما کمبود خاصی وجود ندارد. 

درصورتی که در ادامه احســـاس نیاز شود بازیکنان مدنظر را 

جذب می کنیم. تاکنون که نیاز به بازیکن حس نشده است 

چراکه تیم از قبل نفرات خوبی داشـــت. از این رو در این مورد 

برای جذب بازیکن جدید تصمیم خاصی گرفته نشده است 

ولی اگر نیاز شود حتما این کار را می کنیم.

قیمت بازیکنان به شدت افزایش داشته است آیا به همین 

دلیل از جذب بازیکن منصرف شدید؟ 

صددرصـــد این اتفاق رخ داده اســـت. با قانون من درآوردی 

که برای عدم جـــذب بازیکن خارجی گذاشـــتند قیمت ها 

چندبرابـــر افزایش پیدا کرد. البته فوتبالیســـت ها هرچقدر 

بگیرند حق شان است ولی نه هر فوتبالیستی. متاسفانه ایراد از 

قانونی است که در فوتبال گذاشتند و کاری هم از دست مان 

برنمی آید. بازیکنی که فصل قبل 500 میلیون تومان قرارداد 

بسته بود امسال پنج برابر پول می خواهد و چون جذب بازیکن 

خارجی ممنوع شـــده هر مبلغی دلش می خواهد می گوید. 

ما هم از این شـــرایط صدمه دیدیم چراکه با یکی از بازیکنان 

مدنظر به دلیل افزایش قیمت زیاد به توافق نرسیدیم. چون 

قیمت وحشتناکی خواست و ما کلا پشیمان شدیم.

پس به دلیل افزایش قیمت نتوانستید یارگیری کنید؟

مـــا یارگیری خاصی نکردیم چون بازیکنان خودمان خوب و 

باکیفیت هستند. از این رو براساس نیاز تیم فقط دو بازیکن 

جذب کردیم. فعـــلا بازیکن خاصی نمی خواهیم مگر اینکه 

سرمربی تیم در جریان تمرینات درخواست کند.

چرا نســـل مربیان عوض شـــده و با وجود مربیانی چون 

شما میانگین سن مربیان در فصل جدید بسیار پایین تر 

از قبل است؟ 

دلایل زیادی باعث شـــد مربیان جدید به لیگ تزریق شوند. 

اول از همـــه انگیزه مربیـــان جوان و زمانی که صرف فوتبال 

می کنند درکنار مطالعات به روزشان باعث شد رفته رفته وارد 

لیگ برتر شـــوند. البته نباید منکر تلاش مربیان قبلی بود و 

این تغییر نســـل به معنی بد بودن آنها نیست چراکه آنها نیز 

سال ها کار کردند و برخی کارنامه خوبی دارند ولی جوان ها 

هم باید از یک جایی کار را شروع کنند و شاید به دلیل نترس 

بودن و ریسک پذیری مربیان جوان سطح فوتبال مان بالاتر 

برود. حتی ممکن اســـت با وجـــود جوان ها از اغلب تیم ها 

فوتبـــال هجومی تری ببینیم. شـــاید مربیان جوان به دلیل 

عـــدم تجربه نقاط منفی هم داشـــته باشـــند، ولی طبیعی 

اســـت که یک مربی جوان باید از یک جایی شـــروع و تجربه 

کســـب کند. وقتی مربی جوان مشاوران خوبی داشته باشد 

ســـعی می کند درصد اشتباهاتش را پایین بیاورد و عملکرد 

بهتری داشته باشد.

مربیان جدید می توانند با وجود حس ریسک پذیری به 

تزریق بازیکنان جوان به لیگ برتر کمک کنند؟ 

مربیان جـــوان می توانند به جوان ها بیشـــتر اعتماد کنند. 

نمونه اش ابراهیم صادقی در باشگاه سایپا که با وجود اولین 

تجربه خود بازیکنان زیادی را در لیگ بازی داد. همه چیز به 

این مربیان جوان بســـتگی دارد. اینکه راه درست را انتخاب 

کـــرده، حرفه ای زندگی کرده و از فرصتـــی که به آنها دادند 

به خوبی اســـتفاده کنند. در این صورت است که می توانند 

بازیکنـــان جوان زیادی را به فوتبال معرفی کنند. این همان 

ریســـک پذیری مربی جوان است. با این حال هر مربی تفکر 

خاص خود را دارد و این بستگی به ذهن او دارد.

پیگیر موفقیت های تیم پرسپولیس در لیگ قهرمانان 

آسیا هستید؟ 

من پیگیر وضعیت این تیم نیستم ولی از نتایجش خبر دارم. 

خوشحالم که یک تیم ایرانی بازی های خوبی انجام می دهد. 

با نتایجی که کســـب کرده نشان داد روی این تیم کار شده 

است. به هواداران و مربیان و بازیکنان این تیم تبریک می گویم 

و امیدوارم موفقیت های بیشتری به دست بیاورند.

 چرا تیم ســـپاهان نتوانســـت در لیگ قهرمانان آســـیا 

موفق باشد؟ 

ســـبک بازی تیم مـــا در لیگ قهرمانان آســـیا کاملا عوض 

شـــده بود. عملکرد تیم سپاهان در بازی اول و دوم با وجود 

موقعیت های زیادی که ایجاد کردیم بد نبود. متاســـفانه از 

موقعیت ها اســـتفاده نکردیم و در غافلگیری گل خوردیم و 

نتیجه این دو بازی واگذار شد. در ادامه در بازی سوم و چهارم 

شرایط بهتر شد و چون سبک بازی باید جا می افتاد در بازی 

سوم بهتر و در بازی چهارم پیروز شدیم و بازیکنان در شرایط 

روحی خوبی قرار گرفتند. در کل این مسابقات تجربه خوبی 

برای شـــروع کار کادرفنی جدید بـــود و تفکرات مان را پیاده 

کردیم. بازیکنان زیادی را بازی دادیم و به شـــناخت نسبی 

از این نفرات رسیدیم. تقریبا به جمع بندی که می خواستیم 

رسیدیم. امیدواریم با تمریناتی که انجام می دهیم و بازی های 

دوســـتانه پیش رو در بهترین شـــرایط آماده مسابقات لیگ 

برتر شویم.

 برخی می گویند لیگ قهرمانان جدی گرفته نشد و برای 

شما حکم مسابقات تمرینی را داشت!

اصلا این طور نبود. ما مسابقات را جدی گرفته بودیم ولی توجه 

داشته باشـــید به تازگی کادرفنی جدید تیم را تحویل گرفته 

بودند. بازی ها فشرده و احتمال مصدومیت بالا بود. از این رو 

نمی توانستیم به بازیکن فشار زیادی بیاوریم. امکانات خاصی 

برای ریکاوری وجود نداشت و فقط کیسه یخ بود و کار دیگری 

نمی توانستیم انجام دهیم. بازیکنان مدام در هتل بودند و تا 

در اتاق شان هم نمی توانستند بیایند. طبیعی بود برای اینکه 

بازیکنان مصدوم نشوند مجبور بودیم از همه نفرات استفاده 

کنیم و بـــه همین دلیل تعویض های زیـــادی انجام دادیم. 

این طور نبود که مســـابقات را جدی نگیریم. اتفاقا خیلی هم 

جدی گرفتیم و با بازیکنان صحبت های زیادی شـــد تا امتیاز 

کســـب کنیم ولی اتفاقی که برای تیم ما افتاد کاملا طبیعی 

بود. تیم ما به دلیل تغییرات گسترده ای که داشت برای رسیدن 

به ایده آل ها به زمان نیاز داشـــت. بالاخره آن تفکرات جدید 

باید در تیم پیاده می شد و نمی توانستیم با تفکرات قبلی وارد 

مسابقات شده و نتیجه بگیرم چراکه سرمربی عوض شده بود.

می توان گفت لیگ قهرمانان را فدای لیگ برتر کردید؟ 

ما ایـــن کار را نکردیم. بدشـــانس بودیم که نتوانســـتیم از 

موقعیت هـــای زیادی کـــه روی دروازه حریفان خلق کردیم 

اســـتفاده کنیم چون بازیکنان تمرکز لازم را نداشـــتند. در 

بازی های داخلی ســـهمیه آسیا را از دست داده و تحت فشار 

بودند. ذهن شـــان به هم ریخته بود و ما برای اینکه شرایط را 

تغییر دهیم به زمان نیاز داشـــتیم. این زمان تا بازی چهارم 

طول کشید و جای شکرش باقی است که به برد ختم شد.

از عملکرد پیام نیازمند راضی بودید؟ 

پیام فوق العاده کار کرد. آمار نشـــان می دهد از دروازه بانان 

خوب کشـــورمان است و آینده روشـــنی دارد. بدون حاشیه 

است و فقط به فکر تمرین و بازی است. از این رو وارد حاشیه 

نمی شود و تمرکزش روی تمرین و کارش است.

ســـپاهان برای هماهنگی در لیگ برتر هم به زمان نیاز 

دارد یا باید منتظر تیمی مدعی باشیم؟ 

صددرصد تیمی مدعی می بینید. البته شروع کار ماست و زمان 

لازم است تا تفکرات جدید در ذهن اعضای تیم بنشیند. بازیکنان 

باید تفکرات مربی را درک کنند تا بتوانند خواسته های او را اجرایی 

کنند. مطمئن باشید در آینده سپاهان حرف های زیادی برای 

گفتن دارد و از مدعیان اصلی کسب عنوان قهرمانی خواهد بود.

  گفت وگو
احمدی در گفت وگو با »فرهیختگان«: بازیکن جذب نکردیم چون نیاز نداشتیم

سپاهان امسال مدعی اصلی قهرمانی است
آسیا را فدای لیگ برتر نکردیم، زمان کافی نداشتیم
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واکنش ها به ناکامی النصر برابر پرسپولیس در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا

یا با دوندگی ایرانی ها مهار ستاره های ویتور


